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A Teià ensenyem la llengua! 

Ajuntament de Teià

Estimats veïns i veïnes, una vegada més és un 
gran honor poder adreçar-me a vosaltres a 
través d’aquest butlletí, que ens permet man-
tenir-nos informats i connectats amb la vida del 
nostre municipi. Com a alcaldessa, tinc la res-
ponsabilitat, però sobretot l’oportunitat, de tre-
ballar per millorar la nostra comunitat. Tot això 
és possible gràcies a la col·laboració i el suport 
de cadascun de vosaltres.

Fa unes setmanes, vaig tenir l'oportunitat de 
saludar i desitjar un bon curs a tota la comunitat 
educativa. També vaig aprofitar per visitar les 
escoles i escoltar les seves necessitats amb l’ob-
jectiu de fomentar el seu desenvolupament. 

Iniciem un nou curs amb diversos projectes 
des de l’Ajuntament. Entre ells, la creació d'una nova bossa d’aparcament al cen-
tre del poble, el disseny del tan esperat rocòdrom per al Club Excursionista Teià, 
l’ampliació de l'Escola Bressol Municipal Els Galamons, i l’adequació del com-
plex poliesportiu, entre altres iniciatives.

Vivim en un municipi ple de vida, projectes i iniciatives que, gràcies al vostre 
compromís, ens permeten avançar cap a un futur millor. El nostre objectiu és fer 
del nostre poble un lloc més just, inclusiu i sostenible, on tothom tingui l’opor-
tunitat de prosperar i gaudir d’una bona qualitat de vida.

Us convido, des d’aquestes línies, a continuar participant i col·laborant acti-
vament en la vida del nostre municipi, compartint les vostres idees, propostes 
i preocupacions. Com podreu veure en aquest butlletí, hem recuperat l’espai 
perquè totes les entitats de Teià puguin explicar-nos i presentar-nos les seves 
activitats. Elles són el motor del teixit social del poble i vull agrair-los tota la seva 
dedicació i generositat en la tasca que fan.

Per acabar, vull dir-vos que aviat començarà la Festa Major, on podrem gaudir 
d’un ampli programa d’actes. Espero que tots i totes compartim aquesta festi-
vitat tan esperada.
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L’Oficina de Català de Teià està ubicada a l’Espai can 
Llaurador i l’horari d’atenció al públic, presencialment 
o al telèfon 935 551 234, és dimarts i dijous de 18 a 20 
h. També podeu contactar-hi per correu electrònic a 
teia@cpnl.cat

Salutació de l’alcaldessa

Actualment, el català té uns 10 milions 
de parlants repartits per tot el domini lin-
güístic, que comprèn quatre estats euro-
peus diferents i que s’estén sobre 68.000 
km2. És una llengua minoritària en com-
paració amb altres, no cal dir-ho, però tot i 
això, se situa en la novena posició de llen-
gües parlades a la Unió Europea i la vui-
tena més utilitzada a Internet. 

Tot i estendre’s per una superfície rela-
tivament modesta, el català té sis varietats 
lingüístiques o dialectes. El català propi del 
Maresme s'inclou dins del dialecte central. 
Tots els parlars que pertanyen a un mateix 
dialecte comparteixen uns trets caracterís-
tics. Malgrat això, cada zona té els seus lo-
calismes, és a dir, mots propis d’aquell lloc, 
que sovint costen d’entendre si no s’és d’allà i que sovint 
donen peu a una conversa que comença dient “Al meu po-
ble d’això en diem...”. 

Alguns d’aquests localismes no surten al diccionari nor-
matiu i fins i tot n’hi ha alguns que no es troben recollits en-
lloc, però han passat de generació en generació de mane-
ra oral i encara són ben vius. D’altres, però, estan caient en 
desús per diversos motius, cosa que porta a un empobri-
ment de la llengua. Per això val la pena recuperar i fer re-
viure totes aquestes paraules que ens arrelen al territori i 
ens identifiquen.

El vocabulari que fa referència 
al menjar és una gran font de lo-
calismes. D’un poble a l’altre, la 
mateixa fruita o verdura pot te-
nir noms diferents o diverses 
maneres de pronunciar-se. Ai-
xò és el que passa al Maresme 
amb les nespres, per exem-
ple. Depenent d’on es mengi, 
el fruit del nesprer rep dife-
rents noms: a Montgat en di-
uen micaco; a Canet, nicaco, 
i a Teià en diem melicaco. En 
canvi, els de Mataró no tenen 
ni idea de què són, els meli-

acos, ells són més de menjar xíndria.
Si voleu saber més sobre localismes del Maresme, con-

sulteu la nostra secció Maresmemots a Instagram i X a 
@cnlmaresme
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El cementiri dedica un 
espai al dol perinatal

la comunitat”. Un espai, en definitiva, 
“per a la memòria i la solidaritat”. 

Papallones al vent
La formalització d’aquest espai s’ha 
dividit en dues intervencions. En la 
primera fase, realitzada durant el 
mes de juliol, l’empresa Connatura hi 
va dur a terme diversos treballs de jar-
dineria i condicionament per import 
de 18.089 euros (IVA inclòs): modifi-
cació del paviment de travesses de 
fusta i formigó existents, instal·lació 
de la xarxa de reg i treballs de plan-
tació de l’espai enjardinat al voltant 
d’un vell ametller. 

Més recenment, l’empresa local Oxy-
dum Nicknom ha realitzat un conjunt 
escultòric format per un faristol d’acer 
rovellat i un conjunt de papallones pro-
jectat sobre un mur de pedra mentre 
alcen el vol, que ascendeix a 3.170 eu-
ros (IVA inclòs). Tal com van explicar in 
situ les seves autores, Mireia Oliva i Ari 
de Brito, en l’imaginari col·lectiu d'al-
gunes cultures –i de les famílies que 
han experimentat el dol per un fill o fi-
lla–, les papallones són un símbol d’es-
perança i renaixement. “Són criatures 
delicades i belles, però tenen una vida 
efímera”. Com va dir l’alcaldessa, “la pa-
pallona representa que l’ànima de l’in-
fant es troba en un lloc millor, lliure del 
dolor, o, fins i tot, que tornarà amb una 
altra forma o que continuarà vivint en 
els records i en l’amor dels seus pares”. 

L’acte va finalitzar amb un peça mu-
sical interpretada per la celista Tian i 
una ofrena floral amb clavells blancs 
al peu del monument. n

El 15 d’octubre va ser el Dia interna-
cional del dol perinatal. La jornada té 
el propòsit de fer visible i sensibilitzar 
la societat sobre l’abast que suposa la 
pèrdua d’un nadó durant l’embaràs, el 
període neonatal o el primer any de 
vida. La mort del fetus o del nounat 
deixa una petjada molt fonda en els 
cors dels seus progenitors, que veuen 
com s’esvaeixen les il·lusions i pro-
jectes que havien imaginat. Per això, 
tenir-ne cura no és només una obli-
gació del sistema sanitari, sinó que és 
també –i per damunt de tot– un deure 
ètic profundament humà.

Objectiu municipal
En aquest context, i tal com preveia 
el capítol d’Igualtat del Pla d’Actu-
ació Municipal 2023-2027 aprovat 
pel govern de GdT i CaT-ERC, Teià ja 
disposa d’un espai de dol perinatal, 
gestacional i neonatal. El passat 20 
d’octubre va tenir-ne lloc la inaugu-
ració al cementiri municipal amb 
una acte institucional “ple d’emoció 
i respecte profund” que va comptar 
amb l’assistència d’algunes dones i 
famílies que han viscut aquesta cir-
cumstància. 

La commemoració també va aple-
gar l’alcaldessa, Gemma Rosell; la 
tinent d’Alcaldia Èrica Busto i les re-
gidores Montse Tarradas i Luci Villa-

grasa. Totes elles van voler plasmar 
el compromís, com a poble, d’acom-
panyar tothom qui hagin de recór-
rer aquest camí i de treballar perquè 
ningú no hagi d’experimentar aquest 
dolor en soledat.

Record, comprensió i solidaritat
El dol perinatal és una realitat so-
vint silenciosa i socialment silen-
ciada, però marcadament present en 
moltes vides. La mortalitat neonatal 
en els primers 28 dies de vida suposa 
el 40% de les defuncions en edat pe-
diàtrica, i les conseqüències de la 
pèrdua gestacional poden ser tant 
físiques –hemorràgies o infeccions–
com psicològiques, amb nombrosos 
casos d’ansietat, depressió, dol com-
plicat i estrès posttraumàtic. 

El dol per la mort d’un fill o filla su-
posa un procés de reconstrucció de 
significats i de reajustament emoci-
onal, espiritual i vital a tots els nivells 
que implica, també, un procés actiu 
per tal de poder transitar-lo. Per con-
tribuir a aquest procés, el cementiri 
municipal acull a partir d’ara “un es-
pai de suport, acollida i comprensió”, 
en paraules de l’alcaldessa. Rosell 
considera “fonamental que hi hagi 
llocs com aquest, on puguem com-
partir els nostres sentiments, parlar, 
plorar, recordar i trobar confort en 
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Des de mitjan octubre, Teià compta 
amb un petit oasi urbà gràcies als 
treballs de naturalització de la bassa 
de reg de can Llaurador. El projecte, 
realitzat per la cooperativa Viver Tres 
Turons, ha costat 2.857 euros (IVA 
inclòs) i ha estat finançat per la Di-
putació de Barcelona a través del 
Programa sectorial de transició ecò-
logica 2030. 

L’actuació s’inscriu en la línia de 
suport a la creació d’espais d’om-
bres, refugis climàtics, solucions 
basades en la natura, estalvi i efici-
ència dels recursos, i té com a ob-
jectius principals millorar la qualitat 
paisatgística de l’entorn, esmor-
teir-ne la temperatura i incremen-
tar la biodiversitat. 

La bassa de can Llaurador,  
refugi climàtic

Aigua neta i control de plagues
Els estanys i basses naturalitzats són 
punts d’aigua artificials que recreen 
un ecosistema natural gràcies a la 
introducció de vegetació aquàtica, 
tant de submergida com sobre la su-
perfície. A banda del seu valor orna-
mental, espècies autòctones com els 
joncs o la llengua de cavall contribu-
eixen a mantenir una aigua oxige-
nada i transparent. 

Tot plegat proporciona un hàbitat 
per a una gran riquesa de fauna: des 
d’ocells i granotes fins a espiadimo-
nis, insectes aquàtics i crustacis dimi-
nuts. Tots aquests organismes esta-
bleixen una complexa xarxa tròfica 
que assegura un ecosistema sa i esta-
ble, i evita la proliferació de mosquits, 

ja que les larves de libèl·lula, els amfi-
bis i nombroses espècies d’insectes –
especialment els notonèctids– en són 
grans depredadors. 

Així mateix, algunes espècies vege-
tals com les dàfnies s’alimenten del fi-
toplancton i eviten d’aquesta manera 
l’aparició de microalgues i que l’aigua 
es tenyeixi de verd, la qual cosa, a part 
de donar un aspecte d’aigua bruta, no 
permet que la llum arribi al fons i hi pu-
gui créixer la vegetació submergida.

Muntatge en dos nivells
La naturalització s’organitza en dos 
nivells. Al fons s’han instal·lat quatre 
dipòsits de grava amb cinc espècies 
vegetals. Per tal d’evitar accidents i 
ofegaments, tota la làmina d’aigua 
del safareig està protegida per una 
malla eletrosoldada lleugerament 
submergida. Sobre aquesta graella 
de ferro s’han desplegat vuit estores 
de fibra de coco amb 300 unitats de 
plantes helòfites; és a dir, que arrelen 
sota l’aigua però que tenen les tiges, 
les flors i les fulles aèries.

Per últim, s’ha fet una illeta de ro-
calla damunt la reixa perquè els 
ocells puguin abeurar-hi, així com 
una petita rampa per facilitar la sor-
tida als animals visitants que puguin 
caure dins. n

Com cada estiu, l’Ajuntament va 
aprofitar les vacances escolars per 
dur a terme diverses actuacions de 
conservació i millora dels equipa-
ments educatius.

A l’Escola El Cim s’han pintat les au-
les i passadissos de les dues plantes 
de l’ala esquerra de l’edifici; s’han can-
viat les finestres i tancaments exteriors 
del menjador per millorar-ne l’estan-
queïtat i s’han realitzat les obres ne-
cessàries per a la futura instal·lació de 
l’ascensor. Aquesta segona fase cor-
respon a la Generalitat.

Pel que fa als espais oberts, s’ha cre-
at una zona d’ombra de 160 metres 
quadrats al pati de primària per evitar 
l’exposició al sol i les altes temperatu-
res. A més, s’han condicionat i prepa-
rat els dos patis perquè l’Associació 
de Famílies d’Alumnes (AFA) pugui 

dur a terme un projecte d’adequació 
de les zones de joc.

Adaptaclima 2030
La instal·lació d’aquest conjunt de ten-
dals ha estat possible gràcies a una 
subvenció de la Diputació de Barce-
lona, que assumirà íntegrament els 
18.089 euros que ha costat la inter-
venció a través del programa Adap-

taclima 2030. L’assignació concedida 
a Teià ascendeix a 75.000 euros, que 
han de ser destinats a projectes i ac-
tuacions d’adaptació al canvi climàtic 
entre l’1 de gener de 2024 i el 31 de 
desembre 2025.

Millores a l’institut
A l’Institut Turó d’en Baldiri s’han ins-
tal·lat quatre ventiladors a cada aula 
per millorar-ne la climatització; s’han 
pintat el menjador, la planta baixa, 
el passadís inferior i les aules de 4B i 
4C; s’ha arreglat la barana de l’escala 
d’accés al gimnàs; s’ha polit el terra 
del menjador i s’han netejat a fons els 
vidres de tot l’edifici. A més, s’han in-
crementat les mesures de seguretat 
al centre i, gràcies a una donació de 
l’AFA, s’han muntat 10 armaris-biblio-
teca, un a cada aula. n

Creen una gran zona d’ombra al pati de l’escola
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El moviment Viles Florides, pro-
mogut per la Confederació d’Hor-
ticultura Ornamental de Catalunya, 
ha reconegut l’aposta de l’Ajunta-
ment de Teià per l’enjardinament i la 
gestió sostenible de les zones verdes 
del municipi amb dos guardons: una 
nova flor d’honor, que se suma a les 
dues que ja tenia des de 2017, i el 
premi a la Millor Rotonda Florida de 
Catalunya i Andorra per l’embelli-
ment del giratori de can Gassó.

Les dues distincions es van fer públi-
ques el passat 4 d’octubre en una ga-
la que va tenir lloc a Blanes i a la qual 
van assistir la regidora Montse Riera i 
la tècnica de Medi Ambient, Neus Ro-
gés. “Es tracta d’un aval als criteris de 
l’Ajuntament pel que fa a la gestió del 
verd urbà i la seva adaptació a la crisi 
climàtica”, va dir Riera.

Tres flors d’honor
Després de molts anys amb dues 
flors, Teià n’ha obtingut la tercera. 
Les Flors d’Honor són un distintiu de 
qualitat que atorga cada any un jurat 
independent després de visitar i ava-
luar els jardins i parcs de cadascuna 
de les 173 poblacions que hi estan ad-
herides. Els aspectes que es valoren 
són el patrimoni vegetal i paisatgístic: 
la relació entre l’espai verd i el nombre 
d’habitants; els recursos destinats al 
seu manteniment; la diversitat floral, 
la funcionalitat dels espais verds; la in-
tegració paisatgística; la singularitat 
dels espais; l’existència d’un inven-
tari de patrimoni vegetal, i la selecció 
d’espècies. També es té en compte el 
respecte pel medi ambient i la soste-
nibilitat a través de variables com la 
gestió de l’aigua, els programes de 
control de plagues o la qualitat del 
mobiliari urbà.

Fita sense precedents
Per segon cop, Teià va aconseguir el 
premi a la Millor Rotonda Florida des-
prés d’haver-lo rebut el 2020 per l’ar-
ranjament del giratori d’entrada al 
nucli urbà que hi ha a la Plana. Rena-
turalitzar aquests espais es converteix 
en una oportunitat única de fer més 
amable l’espai públic.

Situada a l’avinguda de Massarro-
sa, la rotonda de can Gassó ha estat 
recentment recondicionada. Conser-
va els tres cirerers d’arboç del disseny 

Tres flors d’honor i premi  
a la Millor Rotonda Florida

anterior, igual que l’altra rotonda pre-
miada, i, com aquella, també combi-
na els cèrcols ornamentals d’espè-
cies vivaces amb la grava volcànica. 
Aquesta combinació que genera un 
ecosistema amb pocs requeriments 
hídrics i amb gran varietat de textu-
res, formes i colors al llarg de l’any. 

Sota la grava hi ha una malla an-
tiherbes i dins de cada cèrcol les 
plantacions estan cobertes amb un 
encoixinat de restes vegetals per 
retenir la humitat de la nit. Algunes 
d’elles, com l’espígol, actuen com a 
refugis de papallones i altres insectes 

que contribueixen a la pol·linització.
El reg, al seu torn, es fa amb aigua 

procedent del pou de can Llaurador 
mitjançant un sistema regulat a dis-
tància per telegestió. En tot moment 
s’ha complert el decret de sequera, 
així que durant un llarg període de 
temps aquestes plantes han hagut de 
superar una duríssima prova de resis-
tència. El desherbatge de les graves 
és manual i no es fan servir herbici-
des, ja que Teià és un municipi lliu-
re de glifosat i altres compostos quí-
mics per acord del Ple municipal des 
de l’any 2019. n
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Recomanacions per mesurar  
el gas radó residencial
El 23 de setembre, l’alcaldessa 
Gemma Rosell es va reunir amb el 
president de l’Assocació Catalana 
contra el Radó, José Luis Sánchez, per 
abordar el compromís municipal –as-
sumit per unanimitat del Ple del 19 de 
juliol– de facilitar informació a la ciu-
tadania sobre els efectes que aquest 
gas pot tenir sobre la salut de les per-
sones, així com per establir línies de 
col·laboració entre l’Ajuntament i 
aquesta entitat.

Edificis públics
Tal com establia l’esmentada moció, 
l’Ajuntament mesurarà la concen-
tració de radó en sis equipaments 
públics. En total, s’instal·laran 18 de-
tectors: 7 a l’edifici consistorial, 3 a la 
Policia Local i 2 a La Unió, el Casal de 
Joves, can Llaurador i ca la Cecília. 
Amb aquesta actuació es pretén 
donar compliment al Reial Decret 
1029/2022 pel que fa a la protecció 
radiològica en els llocs i centres de 
treball. El cost dels mesuraments as-
cendeix a 2.081 euros (IVA inclòs), 
comptant-hi l’emissió d’un informe 
de conclusions. L’empresa encarre-
gada de fer la feina serà A10RADO. 

Mesuraments particulars
En els darrers mesos han estat nom-
brosos els veïns i veïnes que han con-
tactat amb l’Ajuntament cercant as-
sessorament. En aquests moments 
només existeix Unitat Tècnica de 
Protecció Radiològica (UTPR) auto-
ritzada pel Consell de Seguretat Nu-
clear per mesurar les fonts de radi-
ació natural com el radó. Es tracta del 
grup empresarial Tecnatom, amb seu 
a Madrid.

Per això, hi ha diverses UTPR que 
ofereixen aquest servei, sempre que 
compleixin dos requisits: que els de-
tectors que utilitzin compleixin la 
norma ISO 11665-4:2021 i que els 
resultats siguin analitzats en un la-
boratori acreditat amb la norma ISO 
17025:2017.

En tots el casos, el preu dels detec-
tors és força assequible i cal observar 
sempre les següents instruccions:
• El detector porta dues bosses: una 
de transparent tancada al buit que 
actua com a embocall i només s’ha 
d’obrir quan es tingui clar el lloc on es 
farà el mesurament, i una de metal·lit-

zada que que s’utilitzarà per guardar i 
enviar el detector al laboratori.
• Hi trobareu dos fulls: les instruc-
cions d’instal·lació i recollida del de-
tector, i un formulari per recollir infor-
mació sobre la mesurament.
• S’aconsella mesurar els llocs de la 
casa més freqüentats, especialment 
si estan ubicats en la planta baixa o 
el soterrani.
• Els detectors s’han de separar entre 
1 i 2 metres del terra i més de 30 cen-
tímetres de les parets, sostres o qual-
sevol element constructiu de for-
migó, totxo o pedra.
• Preferiblement, s’han de situar 
sobre objectes de fusta, plàstic o 
metall –com taules, armaris o pres-
tatgeries–, en contacte directe amb 
l’aire que es respira en aquella habi-
tació o dependència. 
• Els detectors han d’estar en el ma-
teix lloc durant tot el temps que dura 
l’exposició, sense moure’ls en cap 
moment i amb la cara del codi cap 
amunt.
• Quan hàgiu col·locat un detector, 

empleneu el formulari corresponent. 
Cada aparell s’identifica amb un codi 
numèric que ha de quedar anotat en 
el formulari, juntament amb les dates 
i les hores d’instal·lació i recollida. 
• Apunteu al formulari qualsevol altra 
observació que considereu rellevant. 
Quanta més informació hi registreu, 
més precisa serà la interpretació de 
les mesures.
• Passat un temps d’exposició de 3 
mesos, cal lliurar el detector a l’em-
presa especialitzada, per a la qual 
cosa s’ha d’introduir dins la bossa 
metal·litzada, tancar-la amb el zip i 
guardar a la nevera, si no es fa l’envi-
ament el mateix dia.
Un cop analitzades les dades, l’em-
presa us n’informarà dels resultats 
i de les possibles implicacions i ac-
cions correctores. Si teniu qualsevol 
dubte o us cal més informació, podeu 
contactar amb A10RADO o l’Associ-
ació Catalana contra el Radó a les 
adreces de correu electrònic info@
a10rado.com i hola@rado.cat, res-
pectivament. n
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El passat dilluns, 21 d’octubre, va 
obrir les portes el bar-restaurant del 
complex esportiu de Sant Berger. El 
nou establiment s’anomena Ardest i 
donarà servei al camp municipal de 
futbol després de la reforma en pro-
funditat del local, que ha suposat una 
inversió de 107.623 euros per part 
de l’Ajuntament.

Els responsables del negoci són 
dos veïns del poble: l’inversor Jo-
an Estany i el xef Inmer Alexander 
Ardón, que ha treballat en diversos 
restaurants del Baix Maresme. A mig 
termini, els socis esperen reforçar la 
plantilla amb tres treballadors més, 
entre personal de sala i cuina.

Termini i import d’adjudicació
Segons els plecs de la licitació, la con-
cessió inicial s’estableix per un període 
inicial de 4 anys, que es pot prorrogar 
2 més. El preu d’adjudicació és de 
46.464 euros (IVA inclòs), amb un im-
port mensual del lloguer de 968 euros. 

Horari d’obertura
L’horari habitual serà 9 a 22 h els dies 
feiners i de 9 a 21 h el cap de setmana. 
Quan no hi hagi partits o entrena-
ments, l’obertura es podrà allargar, 
com a màxim, entre les 6 i les 2.30 h.

El “restobar” –com l’anomenen els 
seus impulsors– té com a serveis prin-
cipals els dos àpats forts del dia –el di-
nar, de 13 a 16 h, i el sopar, a partir de 
les 20 h–, per bé que també s’hi pres-
ta una atenció especial als esmorzars 
i berenars, amb una gran varietat de 
plats i opcions per picar.

Carta i menú
Ardest és un “restobar” especialitzat 
en cuina mediterrània i de mercat, amb 
productes frescos de temporada i pro-
ximitat, fusionats amb propostes multi-
culturals, tocs moderns i tècniques in-
novadores.

El restobar serveix plats de carta i 
menú basats en els principis d’una nu-
trició saludable, amb dietes específi-

ques per a la pràctica de l’esport. 
A més dels usuaris de les instal·laci-

ons esportives i de l’Institut Turó d’en 
Baldiri, els dos socis volen convertir Ar-
dest en “una referència al municipi i al 
Maresme”, fins al punt que formi part 
“de la ruta gastronòmica comarcal”. n

Coincidint amb el Dia internacional 
de la gent gran, l’Ajuntament i el 
Casal de la Gent Gran van organitzar 
al llarg del mes d’octubre un munt de 
propostes especialment adreçades 
per als 1.413 veïns i veïnes del poble 
que tenen més de 65 anys.

A més de la missa i l’aperitiu del 6 
d’octubre, s’hi van programar dues 
excursions amb visites culturals al 
poble de Guimerà i al monestir de 
Sant Jeroni de la Murtra, un taller de 
pintura ràpida, un club de lectura i 
un cinefòrum a l’entorn de la pel·lí-

El ‘Mes de la Gent Gran’, en majúscules
cula Casa en flames amb la cineasta 
Valèria Cuní i el psicòleg Oriol Lugo. 
També s’hi van fer un parell d’acti-
vitats intergeneracionals: una sorti-
da al teatre per veure la comèdia Tu-
risme rural i un taller de cuina i amb 
xicots i xicotes de 12 a 35 anys, en 
col·laboració amb el Casal de Joves. 
La regidora de Joventut, Èrica Bus-
to, va compartir l’estona amb tots els 
cuiners i cuineres, i va animar-los a 
protagonitzar noves accions col·la-
boratives per a l’enriquiment dels 
dos col·lectius.

Homenatge a la vellesa
El 12 d’octubre, 106 persones van 
participar en la 71a edició de l’Ho-
menatge a la vellesa a La Unió. Un 
grup de nois i noies va preparar el 
berenar i va animar la festa amb al-
gunes coreografies i una sardana di-
rigida per Josep Maria Elias, mentre 
els representants de la corporació 
municipal i de la junta del Casal van 
lliurar un pin d’argent i una placa 
commemorativa, respectivament, a 
Joan Maynar i Núria Casals, que en-
guany han fet 85 anys. També van re-
galar una planta a totes les persones 
majors de 75.

L’alcaldessa Gemma Rosell va te-
nir paraules d’agraïment per a totes 
elles: “Sou saviesa, memòria i experi-
ència, i també una força vibrant i vi-
brant que mereix una vida digna, ser-
veis de qualitat i espais accessibles 
on pugueu socialitzar i gaudir de la 
vida”. Per a Rosell, “Teià necessita el 
vostre consell, la vostra mirada sere-
na i la vostra capacitat per valorar allò 
que és realment important per cons-
truir un poble millor per a tothom”. n

El complex esportiu  
ja té gastrobar
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El mapa educatiu de Teià es troba en 
un moment de canvi a causa del recent 
tancament de la llar d’infants Bambi, 
que ha estat un pilar fonamental per a 
la conciliació familiar i l’escolarització 
dels nens i nenes de 0 a 3 anys durant 
57 anys. Aquesta circumstància va 
provocar un increment de sol·licituds 
a l’Escola Bressol Municipal (EBM) Els 
Galamons per al curs 2024-25 que no 
s’ha pogut satisfer en la seva totalitat 
per manca de places públiques.

Aquesta situació va generar preo-
cupació i dificultats a moltes famílies, 
de manera que l’Ajuntament va man-
tenir-hi diverses reunions per atendre 
les seves queixes i mirar de trobar una 
solució urgent.

En aquest context i de manera excep-
cional per aquest curs, l’Ajuntament ha 
implementat una subvenció de 80 eu-
ros al mes per a cada infant empadro-
nat a Teià que hagués quedat en llis-
ta d’espera i s’hagi matriculat en una 
escola bressol privada d’algun muni-
cipi veí. Aquest ajut, que inicialment 
estava destinat només als infants de 
I2, s’ha ampliat per incloure-hi també 
els d’I0 i I1. Actualment hi ha 25 infants 
que se’n beneficien. Amb aquesta me-
sura, l’Ajuntament vol facilitar la conci-
liació laboral i familiar, així com alleu-
gerir l’impacte econòmic que suposen 
els desplaçaments a altres poblacions.

El 27 de setembre es va estrenar, 
amb gran afluència de públic, la 
primera experiència de Disco Jove 
per a nois i noies de 1r d’ESO a 1r 
de batxillerat. Durant dues hores i 
mitja, desenes de participants es 
van trobar al Casal de Joves per 
ballar, jugar al futbolí i beure còc-
tels naturals a ritme de reggaeton 
i corejant cançons de Figa Flawas i 
The Tyets, entre d’altres. 

La proposta forma part de les ac-
cions del Pla Local de Joventut per 
oferir alternatives sanes d’oci al jovent 
de Teià. La regidora Èrica Busto ha ex-
plicat que la Disco Jove té vocació de 
continuïtat i que es tornarà a fer l’últim 
divendres de cada mes a partir d’oc-
tubre, un cop passat el túnel del terror 
de Halloween i la castanyada.

Futura ampliació i suport a les 
famílies amb infants de 0 a 3 anys

Disco Jove, oci nocturn i saludable un cop al mes

Ampliació dels Galamons
A banda d’aquesta prestació econò-
mica, l’Ajuntament treballa per oferir 
solucions a mig i llarg termini. “Estem 
analitzant diverses opcions per as-
segurar que les necessitats detec-
tades siguin ateses de manera efec-
tiva i sostenible”, explica la regidora 
d’Educació, Núria Andinyac. L’ob-
jectiu és ampliar l’oferta de places 
als Galamons per garantir que tots 
els infants de Teià tinguin accés a una 
educació de qualitat al poble. 

El 3 de juliol, la regidora i l’arquitec-
te municipal es van reunir amb la di-

rectora de l’EBM per valorar diferents 
propostes d’ampliació des del punt 
de vista constructiu per integrar-hi 
una visió més funcional de la distri-
bució. Ara, els Serveis Tècnics acaba-
ran de redactar el projecte abans de 
presentar-lo al Departament d’Edu-
cació de la Generalitat.

En nom del consistori, Andinyac ha 
agraït “la comprensió i la paciència 
de les famílies durant aquest perío-
de de transició”, i ha destacat que “la 
prioritat és oferir un entorn d’apre-
nentatge i socialització adequat per 
als més petits”. n

cies educatives no formals que tenen 
com a objectiu principal difondre 
l’emprenedoria com a actitud vital a 
partir del joc i les vivències personals. 

A les sessions s’han tractat temes 
com la confiança, el treball en equip, 
l’autoestima, els sentiments, les emo-
cions i qüestions com les fake news, 
a través del raonament i de dinàmi-
ques grupals. 

Viatge a Estrasburg
A principis de setembre, el grup de 
Corresponsals del Casal de Joves va 
fer un viatge de quatre dies a la regió 
d’Alsàcia per gaudir del parc aquàtic 
de Rulantica i de les atraccions d’Eu-
ropa Park, a més de visitar la ciutat 
d’Estrasburg i la seu del Parlament 
Europeu. n

Tallers ‘fem tec!’
Els mesos de setembre i octubre, la 
Regidoria de Joventut ha acostat a 
l’Institut els tallers fem tec! del catàleg 
de serveis de la Diputació de Barce-
lona. Es tracta d’un seguit d’experièn-
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Els equipaments 
públics es posen al dia

element de seguretat per als ope-
raris que periòdicament han de fer 
treballs de manteniment. També és 
previst reparar els revestiments inte-
riors i exteriors malmesos per les fil-
tracions d’aigua.

D’altra banda, la Junta de Govern 
Local del 18 de juliol va adjudicar les 
obres de reparació de la coberta del 
CEAV per 39.066 euros (IVA inclòs), 
que s’executaran al novembre.

Pere Noguera i la Molassa
En la mateixa sessió, la Junta va 
aprovar els expedients de contrac-
tació de dues obres més: la pacifi-
cació del carrer de Pere Noguera i 
la primera fase de la reurbanització 
de la Molassa, consistent en la pa-
vimentació i el soterrament de di-
versos serveis aeris en el tram com-
près entre el torrent de can Mateu i 
el carrer dels Ametllers, les escales 
d’accés a la zona verda i alguns pe-
tits trams dels vials que hi conflueixen. 
La primera intervenció ha estat adju-
dicada per 170.670 euros i la segona 
per 380.510 (IVA inclòs). Ambdues 
començaran aviat i tenen uns ter-
minis màxims previstos, d’acord amb 
els plecs tècnics, de 5 i 6 mesos, res-
pectivament. 

L’Ajuntament també ha invertit 
20.021 euros (IVA inclòs) en l’adquisi-
ció d’un centenar de llumeneres i pro-
jectors LED per a l’enllumenat públic, i 
3.630 euros en la reparació de voreres 
en mal estat als carrers de can Bassols, 
Garbí, Mitjorn i Tarragona.

Totes aquestes millores se sumaran 
a les del parc de can Llaurador, que 
van finalitzar a mitjan octubre i que 
han suposat la recuperació de la bas-
sa de reg i la consolidació del camí de 
la Plana amb “sauló sòlid”. n

En els darrers mesos s’han dut a terme 
nombroses intervencions de millora 
d’edificis i espais públics. Aprofitant 
que durant el parèntesi estival alguns 
equipaments tancaven un mes sencer 
–de l’1 d’agost a l’1 de setembre–, el 
Poliesportiu, la Biblioteca i el Casal de 
la Gent Gran van aprofitar per fer-hi 
reformes. 

El pavelló va renovar alguns aparells 
de gimnàstica i la Biblioteca i ca la Ce-
cília van dedicar 39.906 euros (IVA in-
clòs) a posar al dia les respectuves ins-
tal·lacions de baixa tensió, seguint les 
indicacions establertes en el Regla-
ment Electrotècnic per als locals de 
concurrència pública. Aquest import 
inclou la climatització de la planta bai-
xa i el soterrani del Casal, així com la 
portada de fibra òptica i la millora de 
la il·luminació de tot l’edifici i del recin-
te exterior. A més, a finals d’octubre es 
van enllestir els treballs de reparació i 
pintura de sostres, marcs, portes inte-
riors i parets del distribuïdor principal 
i les diverses sales, bar i sota escala de 
la planta baixa, per valor de 9.556 eu-
ros (IVA inclòs).

Aparcament Josep Puigoriol
Coincidint amb l’inici del curs escolar, 
el 9 de setembre va entrar en funci-
onament l’arranjament del pàrquing 
que hi una mica més amunt del giratori 
del carrer de Josep Puigoriol. L’Ajun-
tament ha destinat 48.399 euros (IVA 
inclòs) a adequar-ne l’espai. En con-
cret, s’ha eixamplat el gual d’accés per 
afavorir la fluïdesa de les entrades i 

sortides; s’han estabilitzat els marges 
amb gabions de pedres per impedir 
l’erosió; se n’ha pavimentat una part 
per evitar la formació de xaragalls, i 
s’ha ordenat i senyalitzat les places 
disponibles per a turismes, motoci-
cletes i vehicles per a persones amb 
mobilitat reduïda.

Aquest aparcament és gratuït, està 
reservat únicament a automòbils utili-
taris i té finalitats dissuasives en horari 
escolar i extraescolar, amb l’objectiu 
que els infants i els seus acompa-
nyants puguin realitzar a peu l’últim 
tram del recorregut fins al col·legi i el 
Poliesportiu.

Planta de compostatge
Des de fa un parell de mesos estan en 
marxa les obres per adequar l’antiga 
planta de compostatge de l’Agència 
Catalana de l’Aigua com a futur ma-
gatzem dels Serveis Municipals, que 
van ser adjudicades el 21 de març per 
482.599 euros (IVA inclòs).

Cobertes del Mercat i Vallmora
Tant el Mercat Municipal com el 
Centre Enoturístic i Arqueològic de 
Vallmora tenien goteres. Amb un 
pressupost de 33.257 euros (IVA in-
clòs), a l’estiu es va rehabilitar la teu-
lada del Mercat i es va reforçar la im-
permeabilitat de les parts planes amb 
la col·locació d’una tela asfàltica au-
toprotegida. Aprofitant la intervenció, 
es van retirar parell de dipòsits i dues 
xemeneies de fibrociment, i s’hi van 
instal·lar dues línies de vida com a 
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L’Onze de Setembre, el gruix del teixit 
associatiu i desenes de veïns i veïnes 
es van congregar al parc de can Godó 
per retre homenatge als herois i màr-
tirs de 1714. Enguany, la commemo-
ració institucional va ser conduïda per 
Anna Creus i Isabel Ullate. L’escriptora 
va glossar la lluita “contra la tirania” 
que encarnaven el conseller en cap 
de la Diputació del General, Rafael 
Casanova, i el coronel austriacista Se-
bastià Dalmau. 

Diversitat i resistència
L’alcaldessa, Gemma Rosell, també va 
apel·lar a aquell esperit. “Catalunya 
és una terra de diversitat i acollida, 
de creativitat i innovació, però també 
de resistència i perseverança”, va pro-
clamar. Per a Rosell, la Diada “ens re-
corda que la nostra història està mar-
cada per moments de lluita i sacrifici”. 
Per aquest motiu, és alhora una data 
“per recordar tots aquells que han 
treballat perquè la nostra cultura, la 
nostra llengua i els nostres drets si-
guin reconeguts i respectats”.

Rosell va fer una crida a “recordar 
qui som, d’on venim i cap a on volem 
anar”. I va reblar: “Volem una Catalu-
nya que no hagi de demanar permís 
per ser, que es governi a si mateixa, i 

que pugui gestionar els seus recursos 
i decidir les seves polítiques d’acord 
amb les necessitats i els desitjos de la 
seva gent: una Catalunya, en definiti-
va, que sigui exemple de democràcia, 
justícia social i igualtat d’oportunitats i 
que no perdi mai l’esperança d’un fu-
tur millor per a tothom”. 

Hissada i himne
Tot seguit, els representants dels 
grups municipals de GdT, CaT-ERC, 
JxTeià i PSC van realitzar una ofrena 
floral en nom del consistori, que va 
donar pas a nombroses entitats i clubs 
de la població. 

A continuació, la Policia Local va his-
sar la senyera, mentre la Coral de Teià 
interpretava Els Segadors. L’acte va fi-
nalitzar amb un ball de lluïment a càr-
rec de la Colla de Gegants al ritme del 
flabiol i el tamborí d’Àlex Rojas, que va 
amenitzar la jornada amb diverses pe-
ces tradicionals. n

Del 7 al 25 d’octubre, els veïns i ve-
ïnes de Teià de més de 14 anys van 
poder escollir els projectes gua-
nyadors dels pressupostos parti-
cipatius 2024-2025. En el moment 
de tancar l’edició d’aquest Butlletí 
Municipal encara no se n’havien 
fet públics els resultats.

Dues convocatòries 
El 30 de juliol, l’alcaldessa Gemma 
Rosell va signar una resolució que 
anul·lava el procés de votacions en 
línia que es va dur a terme del 9 al 
19 de juliol i en va ordenar una nova 
convocatòria. L’equip de govern va 
prendre aquesta decisió després 
d’analitzar la impugnació d’una 
proposta que havia estat inicial-
ment descartada i de constatar nom-
broses dificultats tècniques per do-
nar-se d’alta a la plataforma virtual. 

Per tot plegat, es va crear una co-
missió de seguiment i garanties for-
mada per diversos ciutadans que van 
tornar a avaluar la viabilitat de projec-
tes, que finalment van quedar englo-
bats en una vintena de propostes. Ai-
xí les coses, es va obrir un nou termini 
de votació, que es va fer per dues vi-
es: telemàticament –a través d’un co-
di QR i d’un formulari més senzill que 
l’anterior– i presencialment per tal de 
donar opció a les persones que no 
tenen accés a Internet.

Per estimular-ne la participació, 
es van habilitar quatre punts itine-
rants d’informació i votació a l’Esco-
la Bressol Municipal Els Galamons 
(10 d’octubre), l’Escola El Cim (11 
d’octubre), la Plaça de Catalunya (12 
d’octubre) i el parc de Vallbellida ( 19 
d’octubre) . n

El 3 d’octubre, l’alcaldessa Gemma 
Rosell es va reunir amb el diputat de 
l’Àrea d’Infraestructures i Territori, 
Sergi Vallès, per parlar de la cessió a 
la Diputació de Barcelona de la car-
retera paral·lela a la Riera des de la 
rotonda de l’estació de servei del 
Masnou fins a la plaça de l’1 d’oc-
tubre, a l’entrada del nucli urbà. 

El traspàs d’aquest vial forma part 
del Pla Zonal de la xarxa local de car-
reteres aprovat el 2020, que preveu 
la seva repavimentació completa 
en una longitud aproximada de dos 
quilòmetres, així com la gestió del 
manteniment i conservació a càrrec 
de la Diputació. 

A més de planificar aquesta ac-

tuació, els responsables de les du-
es administracions van analitzar la 
compatibilitat d’aquesta obra amb 
el desenvolupament del Pla de Mi-
llora Urbana del Portal Urbà associat 
al procés de redacció del nou plane-
jament urbanístic. n

El traspàs de  
la carretera,  
més a prop

Elogi i crida a la 
perseverança, en 
ocasió de la Diada

Conclou el procés 
dels pressupostos 
participatius
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A través del compte d’Instagram @ajteia, rememorem els esdeveniments relacionats amb l’ex-
pressió artística de setembre i octubre: 

La cultura, en viu i en línia

FEED DE CULTURA
Segueix-nos a Instagram per conèixer l’actualitat cultural

Escalada i vinyetes
• Cada setembre, La Unió reprèn el curs amb una mostra sobre el món de la il·lustració coordinada pel 
Fons Batllori. Enguany, el dibuixant masnoví Xavi Socías hi va presentar Amunt i avall, una selecció de 
retrats i vinyetes en què confluïen les seves grans passions: el còmic i la muntanya. Per arrodonir-ho, el 
dia 14 va tenir lloc una sessió molt especial de L’hora del conte amb lectura de La Moli escala el Cavall 
Bernat per part del poeta i amic de l’autor Marçal Parcerisa.

De la Xina a Teià
• Les exposicions mensuals se succeeixen a la Biblioteca can Llaurador. El setembre s’hi va poder veure 
l’esclat de formes i colors de les Pintures infantils de Xiuzhou, una visió de les tradicions i motius orna-
mentals d’aquesta regió de la Xina des de la perspectiva dels seus habitants de 7 a 11 anys. La iniciativa, 
comissariada per l’artista Qi Luo i el professor de Belles Arts Rafael Romero, forma part del conveni de 
col·laboració amb la Universitat de Barcelona. A l’octubre va ser el torn de L’aigua, amb obres del Grup 
d’Artistes de Teià (GAT) inspirades en l’element més essencial de la natura.

‘Concert Jove’
• 200 persones van assistir al concert que el Casal de Joves va organitzar el 14 de setembre al parc de 
can Godó amb els artistes locals Dani6ix & Izzkid i Dj Xoxona Mandona per recaptar fons per finançar 
les seves activitats. Els nois i noies de la Comijove van aprofitar l’oportunitat per estrenar una samarreta 
dissenyada per ells mateixos amb el lema Nem tard, horari Teià.

10 anys de Ca l’Antiga
• Fins al juny de 2025, l’espai d’art de Ca l’Antiga celebra el desè aniversari amb un seguit d’activitats 
obertes a tothom. El 20 de setembre va obrir les portes La matriu i l’estampa. Es tracta d’una mostra col-
lectiva, comissariada per Mariàngels Pérez i Mima Sant, sobre l’art de l’estampació i l’ofici de gravador 
amb peces úniques de Joan Barbarà, Joan Miró i Antoni Tàpies, entre d’altres. El 20 d’octubre, Virgili 
Barbarà, fill del primer, hi va oferir una visita guiada i una classe pràctica magistral.

Temple del vi
• El 21 de setembre, el celler romà de Teià va organitzar una nova visita teatralitzada en el marc de la 
50a Festa de la Verema, i el 19 d’octubre s’hi va presentar el llibre Denominació d’Origen Alella dins del 
Festival Vi+. Aquell mes, el Centre Enoturístic i Arqueològic de Vallmora va acollir la celebració del curs 
Història, relats i vins a Alella organitzat pel Consorci de Formació Contínua i l’Escola d’Enoturisme. El 
programa, totalment gratuït, constava de 30 hores lectives i contemplava diverses sortides i visites a la 
Terra de la Pansa Blanca i Vilafranca del Penedès.

Cinema social
• Per setè any, la Regidoria de Cooperació impulsa el cicle de Cinema amb valors en el marc del Fes-
tival Transhumant. Al llarg de tres diumenges (22 i 29 de setembre, i 6 d’octubre) s’hi van programar 
sessions dobles de documentals i curtmetratges en format de cinefòrum per abordar qüestions d’actu-
alitat com els estralls de la guerra (Hopes from the tree i Why), l’especulació immobiliària i l’èxode rural 
(Llavors i Records d’un nou destí), i els drets reproductius i el dol perinatal (Incompatível com a vida i 
Semana 12). A més de comptar amb la presència del director del certamen, Quim Roqué, l’organització 
va sortejar tres abonaments a Filmin entre les 95 persones que s’hi van inscriure.

Llibre il·lustrat
• El 8 d’octubre es va presentar a la Biblioteca el llibre il·lustrat amb un dels poemes i un dels contes 
guanyadors de la fase local de la Mostra Literària. Els treballs publicats han estat Es tracta dels versos 
de Caminants anònims, de Galdric Armengol, i del relat Mama, vull tocar les estrelles, de Sara Saudino.  
Amb aquesta iniciativa, l’Ajuntament vol donar a conèixer el talent dels autors emergents i posar en 
valor el llibre imprès i l’art del dibuix, que en aquesta ocasió ha anat a càrrec de la il·lustradora Laura 
Borràs i un grup d’alumnes de 4t d’ESO de l’Institut.

Sardanes per a tothom
• Del 30 de setembre al 16 de desembre, la Regidoria de Cultura s’ha proposat donar un impuls a 
“la dansa més bella de les que es fan i desfan”. Amb l’ajut dels dos màxims exponents locals d’aquest 
ball, Josep Maria Elias i Roser March, s’han programat 10 sessions gratuïtes a La Unió amb classes 
adaptades a totes les edats i nivells: des de la gent que s’hi vol iniciar fins aquelles persones que volen 
aprendre a comptar i repartir.

Activitats infantils
• La tardor ha omplert el poble d’activitats familiars. La majoria s’han fet a la Biblioteca, com els tallers 
per crear un mural col·laboratiu sobre tradicions i paisatges locals (9 de setembre) o per construir cap-
grossos monstruosos (29 d’octubre); com L’hora del conte amb les narracions d’Ada Cusidó (Dins el cor, 
24 de setembre) i Eva González (Contes que fan bullir el calder de la iaia Maria, 22 d’octubre), o com la 
posada en marxa de dos clubs de lectura: La colla superlectora, per a nens i nenes de 3r i 4t de primà-
ria, i La penya dels llibres, per a nois i noies de 5è i 6è. A més, el 20 d’octubre va tenir lloc a can Godó 
l’espectacle de màgia i clown Amb p de pallasso, de la Companyia Sabanni. 
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Ara que s’acosta el final de l’any, des de 
Gent de Teià volem aprofitar aquest 
espai per parlar de dos aspectes clau 
relacionats amb el futur de les nostres 
infraestructures.

D’una banda, estem treballant per-
què, tan aviat com sigui possible, es fa-
ci realitat l’ampliació de l’escola Gala-
mons, una necessitat imperiosa per tal 
de poder satisfer la demanda de pla-
ces per a infants de 0 a 2 anys pel curs 
2025-2026. D’altra banda, en col·labo-
ració amb el CET, estem impulsant la 
construcció del nou rocòdrom. Amb-

dós projectes es troben actualment en 
fase d’elaboració del projecte final, que 
ens permetrà determinar el cost total 
d’execució i avançar en la licitació pre-
vista per al 2025.

També ens agradaria informar-vos 
que, després de les diverses convoca-
tòries de participació pública, a finals 
d’aquest any es portarà al Ple l'aprova-
ció de l’avantprojecte del nou POUM, 
perquè a partir de l’any vinent es co-
menci a desenvolupar.

Aquesta fase, que culmina enguany, 
és molt important, ja que en l’avant-
projecte es definiran els objectius es-
tratègics, territorials i urbans del futur 
POUM, així com la projecció demogrà-
fica (població i habitatges) que haurà 

de guiar l'ordenació del nostre muni-
cipi durant els pròxims anys.

Fidels al nostre compromís electoral, 
Gent de Teià aposta fermament per un 
creixement sostenible del poble. Cre-
iem que el nostre municipi no pot su-
portar, ni a nivell d’infraestructures ni 
des d’una perspectiva de sostenibilitat 
econòmica i mediambiental, un volum 
de població massa superior al ja pre-
vist en l’actualitat (entre llicències cor-
rents i les del Pla Urbanístic Provisional).  
Volem que el nostre poble preservi els 
seus espais verds, millori les connexi-
ons amb les comunicacions territori-
als, i desenvolupi un polígon d’activi-
tat econòmica per reactivar el mercat 
de treball. n

El futur del poble  
i el nou poum

Pensar en el millor futur col·lectiu per 
Teià, per sobre de qualsevol altre in-
terès, és i serà l’objectiu principal de 
CaT-ERC Teià. Per això ens imposem la 
rigorositat a l’hora de prendre les deci-
sions, les pròpies del nostre grup mu-
nicipal i les del govern on participem, 
amb una mirada crítica en aquells 
punts que poden generar contradic-
cions, sempre buscant el consens pel 
bé del municipi sense renunciar a la 
visió i la manera de fer política.

A un mes i escaig d’acabar l’any des 
de les regidories de CaT-ERC Teià es-

tem satisfetes amb la feina feta, encara 
que en queda molta per fer i per això 
aquesta satisfacció no ens farà caure 
en cap autocomplaença. És evident 
que hi ha tasques menys visibles que 
d’altres, però això no treu l’esforç i el 
treball fet per part del personal tècnic 
i cal remarcar-ho per posar en valor la 
bona gestió municipal.

Aquesta tardor s’han d’aprovar les 
noves taxes d’escombraries, així com 
el cànon de l’aigua i impost de béns im-
mobles. Venim d’anys sense haver apu-
jat cap dels imports, però enguany ens 
veurem forçats a fer-ho per tal d’equili-
brar ingressos i despeses. Ha estat una 
decisió treballada i debatuda llarga-
ment, fent números i amb un objectiu 

clar: repercutir en el menor grau pos-
sible les butxaques dels contribuents.

Aquest pròxim mes de novembre tin-
drem a les nostres mans la nova màqui-
na escombradora i les claus de la nova 
nau de serveis de manteniment. Fa uns 
dies inauguràvem el nou espai de dol 
perinatal del cementiri i les activitats or-
ganitzades des de les àrees de gent 
gran, joventut i cultura encara tenen 
una resposta molt positiva per part de 
totes vosaltres. Un donem les gràcies.

Per acabar, heu de saber que fa 
setmanes que ens coordinem amb 
l’equip de cultura, serveis de

manteniment i policia local per tenir 
tot previst per l’àmplia oferta d’activi-
tats de festa major. n

Satisfets amb  
la feina feta

Grups municipals
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Si, Teià bruteja. Voreres plenes de 
matolls, sota arbres amb males 
herbes, papers, brossa, caques de 
gos… Teià bruteja. Gent íncivica n’hi 
ha a tot arreu i no es pot justificar 
l’estat de neteja del municipi sempre 
amb la mateixa excusa. 

Som el 15è municipi de Catalunya 
on es paga més IBI i tenim un poble 
que bruteja.

Teià té un problema de gestió en 
el servei de neteja, manteniment de 
les vies públiques, parcs, jardins… 
Un problema que tot i tenir una bri-

gada municipal i contractar serveis 
d’empreses externes no millora. 

Arran d’un post d’Instagram on 
l’Ajuntament informava d’uns ser-
veis prestats per una empresa exter-
na va haver-hi força vilatans que van 
fer públic l’estat lamentable de molts 
indrets de Teià. Es va fer cas a aquests 
comentaris i va haver-hi zones on la 
brigada va treballar per resoldre part 
de les les queixes. Són les xarxes so-
cials la via per què el govern actual 
faci el que li correspon que és vet-
llar per tots i totes nosaltres? No, no 
és la via. 

Cal que l’Ajuntament tingui un pla 
de treball definit amb la brigada, que 
abraci totes les zones del poble i to-
tes les tasques que, com a servei mu-
nicipal de neteja, li pertoquen. Hi ha 

prou recursos humans? Hi ha prou 
maquinària per fer aquestes tas-
ques? Som l’11è municipi més ric de 
Catalunya, diuen, i diuen també que 
som vila florida (una flor no fa estiu), 
però és necessària una forta inversió i 
una renovació del sistema de treball; 
l’actual no funciona. Només cal pas-
sejar pel poble , tan al centre com en 
les urbanitzacions per confirmar-ho.

La neteja és salut, la neteja fa goig, 
la neteja fa que la gent visqui a un 
Teià amb una gestió responsable 
i eficient, un poble que agrada. Un 
poble que et sents teu, del que et 
sentiràs orgullós de formar-ne part 
i podràs dir, ben satisfet, que ets te-
ianenca. n

Possibilitar l’accés a un habitatge 
digne i a un preu accessible, és un 
dels reptes més grans i urgents que 
afronta el nostre país.

Per afrontar-lo amb èxit, també és 
essencial que fem una encertada pla-
nificació urbanística del nostre muni-
cipi: quant i com volem que creixi, pel 
que fa a nous habitatges.

Aquesta és una de les qüestions clau 
que l’Ajuntament decidirà en pocs me-
sos, en el marc dels treballs d’elabora-
ció del nou “Pla d’ordenació urbanís-
tica municipal” (POUM): el document 
que està dissenyant el futur urbanístic 
de Teià per als següents 20 anys.

Avui Teià té uns 6.696 habitants i 
2.803 habitatges. Els experts urba-
nistes indiquen dues possibilitats de 
futur, i al POUM li correspon triar:

a) Permetre un creixement de po-
blació alt, fins uns 2.179 nous habi-
tants; amb un increment de 1.193 ha-
bitatges nous, dels què un mínim de 
360 serien de protecció oficial.

b) Permetre un creixement de po-
blació moderat, fins uns 1.114 nous 
habitants; amb un increment de 712 
habitatges nous, dels què un mínim 
de 235 serien de protecció oficial.

El “sòl urbà” ja existent té capaci-
tat per generar uns 583 nous habitat-
ges. A partir d’aquí, el POUM ha de fi-
xar quants més en permetrà i situar el 
nou “sòl urbanitzable” per acollir-los.

Impedir estrictament cap creixe-

ment no sembla aconsellable, per-
què significaria que Teià nega la 
possibilitat de viure aquí al seu pro-
pi “creixement vegetatiu” (diferèn-
cia entre naixements i defuncions): 
els nostres fills no tindrien suficients 
habitatges  i els pocs disponibles seri-
en encara més cars.

Tan important com el “quant”, és 
decidir “com” créixer. La construcció 
d’habitatges plurifamiliars (pisos) 
permet preus més baixos i és finan-
cerament més sostenible; però cal 
valorar bé la ubicació i l’alçada per-
què el seu impacte visual supera als 
habitatges unifamiliars (cases).

Són qüestions transcendents, que 
aconsellen debat col·lectiu, reflexió i 
consens. n

Teià BRUTEJA! 
Opinió que ens fa arribar  
una teianenca i que 
compartim íntegrament.

L’habitatge  
que volem

La confecció del nou Pla d'Ordenació 
Urbanística Municipal (P.O.U.M) va 
avançant amb l'equip de redacció. 
Els diferents representants ja vam ex-
posar alguns aspectes que conside-
ràvem importants. En les pròximes 
setmanes tindrem l'oportunitat de 
continuar veient els avanços i també 
es realitzarà una presentació a la ciu-
tadania d'aquests avanços, perquè 
tots puguem participar d'esmenes o 
noves idees. És  molt important saber 
com i quant volem créixer. Per això és 
important que tots els actors del muni-

cipi, i especialment la ciutadania par-
ticipi per a tenir el millor P.O.U.M pos-
sible, que regularà l'urbanisme de 
Teià almenys els pròxims 20 anys.

Paral·lelament, l'Associació Catala-
na de l'Aigua (A.C.A) està finalitzant 
l'actualització del projecte per al soter-
rament del tram urbà de la Riera. Des-
prés caldrà buscar el finançament, de 
major part estatal, per a poder execu-
tar aquest projecte tan important per 
al nostre municipi. Som un dels pocs 
municipis del Maresme que no tenim 
soterrat el nostre tram urbà de riera.

Per tant, s'aveïnen mesos importants 
per a l'urbanisme del nostre munici-
pi, on tots els actors implicats hem de 
participar activament.

Finalment, s'aveïna la nostra benvol-
guda Festa Major de Sant Marti, i vo-
lem desitjar des d'aquí a tots els nos-
tres veïns I veïnes  una feliç Festa Major 
i que tingui una gran participació. n

Els reptes  
urbanístics

13

Butlletí municipal 154 | novembre de 2024L’AJUNTAMENT INFORMA



Un club que l'any 2025 complirà els 
25 anys de vida, amb més de 465 
socis i sòcies, un club amb molta vida, 
estructurat en nou seccions constitu-
ïdes amb l’objectiu d’arribar a tota 
classe d’esportistes del món de la 
muntanya.

Cada setmana, fins i tot cada dia, 
es fan activitats en aquest club, des 
dels més joves (La secció Infantil juve-
nil - Escola de Muntanya de Teià), pas-
sant pels adults de la Secció funda-
dora del club “Senderisme” i la més 
recent “Marxa nòrdica”, passant per 
Alta Muntanya, la secció Ciclista, i els 
més competitius: les seccions de Cur-
ses, Raids i Escalada.

També tenim la Secció de Cultura, 
amb presentacions de llibres, cursos, 
concurs fotografia, sortides a teatre, 
museus i activitats solidàries.

Fem sortides mensuals de sende-
risme i d’alta muntanya des de fa més 
de 20 anys. Les de senderisme les 
comptem i anem per la número 323.

Amb l'arribada d'una nova tempo-
rada, a l'A.E. Teià ens omple d'il·lusió 
donar-vos la benvinguda a allò que 
promet ser un gran any de bàsquet. 
Aquest 2024-2025 arranquem amb 
energies renovades, uns equips més 
forts i la passió per continuar creixent 
com a club i comunitat.

Actualment, tenim més de 70 juga-
dors repartits en diferents categori-
es, des dels més petits que s'inicien 

CLUB EXCURSIONISTA TEIÀ
La muntanya a l’abast de tothom

AGRUPACIÓ ESPORTIVA TEIÀ
Benvinguts a la temporada 2024-2025!

Si mirem el calendari veurem que 
cada dimarts fem una exitosa activitat 
de l’Escola de Muntanya, activa des 
del 2014.  Aquest any es compleixen 
11 anys d’Extraescolar a l’Escola el 
Cim (Running- Orientació- Escalada).

Des de l´Escola de Muntanya tam-
bé es fa un curs d´escalada, que es  
dur a terme al rocòdrom BDN Climb 
de Badalona.

Actualment, s'està treballant per 
permetre al CET tenir una seu social 
– rocòdrom on poder seguir formant 
esportistes.

A part portem fetes 22 edicions de 
la Caminada Popular per la Serralada 
Litoral, l’última aquest 15 de setem-
bre passat.

I ara el pròxim 17 de novembre es-
tem de festa amb la 20a Teialada (pro-
va BTT) i la multitudinària Miniteiala-
da per als més menuts, al final de la 
Festa Major de Sant Martí de Teià. Mi-
reu cartell adjunt.

Animem tothom a venir i gaudir del 

en el món del bàsquet, fins a aquells 
que competeixen a categories supe-
riors. Ens sentim orgullosos de veure 
com cada temporada augmentem el 
nostre compromís i continuem avan-
çant en la formació esportiva dels nos-
tres jugadors. Però el nostre somni no 
acaba aquí. Volem continuar sumant 
membres a la nostra família, tant dins 
com fora de la pista.

Per això, fem una crida oberta a tots 

Per saber més 
de nosaltres 

consulteu la nostra 
web i el calendari 

anual del CET:

Club inscrit a les federacions FEEC, FCC de Ciclisme i FCOC

aquells que vulguin formar part del 
nostre club. (teiabasquet@gmail.co-
mo el telèfon678 76 18 80). Ja sigui 
que vulguis iniciar-te en el bàsquet, 
perfeccionar la teva tècnica o simple-
ment gaudir d'aquest meravellós es-
port en un ambient amigable i com-
petitiu, l'Agrupació Esportiva Teià és 
el lloc ideal per a tu. Anima't a unir-te 
als nostres equips i a viure la passió 
pel bàsquet amb nosaltres !

A més, volem dirigir unes paraules 
especials als nostres socis no juga-
dors. Sabem que heu estat una part 
fonamental del nostre recorregut fins 
ara, i desitgem que continueu formant 
part de la nostra entitat. El suport de 
l'afició i de la comunitat és clau per al 
nostre èxit, i ens agradaria seguir en 
contacte amb vosaltres, apropant-vos 
més al dia a dia del club i fent-vos par-
tícips dels nostres futurs èxits.

Aquest 2024-2025 serà un any ple 
de reptes i oportunitats, i estem se-
gurs que, amb el vostre suport, acon-
seguirem superar totes les expecta-
tives. El bàsquet a Teià està més viu 
que mai, i et necessitem per continu-
ar creixent!

Ens veiem a la pista!

nostre club i de totes les activitats que 
fem entre tots, ja que tan satisfactori 
és participar com organitzar!

Revisió i correcció dels textos d'aquesta secció: Consorci per a la Normalització Lingüística del Maresme
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El proper dia 9 de novembre cele-
brem el nostre correfoc i ja estem im-
mersos en els preparatius.

Ja fa uns dies que els membres de 
la Colla ens reunim als vespres per 
enllestir els nostres actes. A més, 
també hem fet la formació dels nous 
membres de la Colla perquè cone-
guin el funcionament de l’entitat, els 
coneixements en matèria pirotècnica 
i les normes de seguretat. 

Estem també molt emocionats amb 
la Colla de Tabalers i Tabaleres dels 
Dimonis de Teià, ja que s’ha conso-

A finals del primer trimestre del curs 
passat, va posar-se en marxa el Pont 
Alimentari de l'Escola El Cim. Es tracta 
d'un projecte impulsat per l'AFA i 7itria 
- Fundesplai, empresa que se'n cuida 
del servei de menjador en col·labo-
ració amb l'ONG Pont Alimentari i el 
suport de la direcció de l’escola.

És una iniciativa que té com a ob-
jectiu aprofitar els excedents de men-
jar generats al menjador escolar per 

DIMONIS DE TEIÀ
Arriba el moment més especial de l’any  
per a la Colla de Dimonis de Teià! 

AFA EL CIM TEIÀ
Entre totes i tots, fem un gran pont!

lidat un grup molt enèrgic i motivat, 
que de ben segur ens farà ballar a toc 
de tabal a la Festa Major.

Abans que arribi el Correfoc passa-
rem per l’Escola El Cim i l’Institut Turó 
d’en Baldiri a explicar als petits, ado-
lescents i joves del poble què fan els 
Dimonis i quines són les recomanaci-
ons que els hi donem per al gran dia.

Us esperem a tots i totes el dia 9 de 
novembre al Correfoc Infantil, al Ball 
de Bèsties i a la Tabalada, al Correfoc 
Adult i al Petem la Nit!

Llum, foc, sofre i que cremi Teià!

fer-los arribar a les famílies que es tro-
ben en situació de necessitat. Tot allò 
que no s’hagi consumit després de 
cada dinar, se selecciona i empaque-
ta de manera adequada. Es fan ser-
vir envasos reutilitzables, per tal d’evi-
tar residus plàstics, seguint la nostra 
filosofia d’escola verda.El projec-
te s’ha instaurat de forma diària, un 
cop finalitzat el segon torn de men-
jador. I són uns quants alumnes, amb 

l’ajuda dels monitors, qui s'encarre-
guen d'etiquetar els envasos correc-
tament. Entre els infants, el projec-
te ha tingut molt bona acollida i els 
fa molta il·lusió poder col·laborar-hi. 
Les racions s'emmagatzemen en un 
congelador addicional que va adqui-
rir l’AFA per a aquesta finalitat i, set-
manalment, la Creu Roja les recull per 
dur-les a La Sitja, un punt de distribu-
ció gratuïta d'aliments, situat a Mas-
nou, que atén persones en situació 
de pobresa o risc d'exclusió social.

El malbaratament alimentari és una 
qüestió greu que afecta la nostra soci-
etat. A través d'aquesta iniciativa con-
tribuïm amb el nostre granet de sorra 
a la reducció d'aquesta problemàti-
ca. Des de l’inici del projecte, a l’es-
cola s’han pogut envasar 750 racions. 
7iTria, els infants de l’escola i l’AFA es-
tem molt orgullosos de poder-hi par-
ticipar i molt satisfets amb el nombre 
de famílies a qui podem ajudar.  
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Fa ja tres dècades que vam començar 
a treballar a Teià com a voluntaris 
amb animals abandonats i perduts, 
acollint-los, atenent les seves necessi-
tats i protegint-los fins a ser adoptats 
o fins al final de la seva vida.

La nostra tascava canviar l’any 2021 
quan l’Ajuntament va decidir que 

La nostra entitat vol agrair a l'Ajunta-
ment de Teià que recuperi dins el but-
lletí municipal la secció destinada a 
les entitats.
Qui som? La nostra entitat que ja té 18 
anys de vida. És una entitat petita, i dis-
posem d’un local social al carrer Camí 
de Premià de Dalt núm. 68.
Què fem? Hem aconseguit consolidar 
tres branques d’activitats:
Primera branca. Tenir un local social 
ens permet que el soci i aficionat gau-
deixi d’un espai de reunió i trobada 
ferroviària. A la vegada, ens permet 
consolidar un petit museu del tren 
anomenat “Espai museu biblioteca 
Jaume Duran Raduá”, dedicat a la his-
tòria del tren, on disposem d’una col-
lecció d’objectes ferroviaris i una bibli-
oteca oberta a tothom.
Segona branca. Consolidació d’un ta-
ller de maquetes en diferents escales 

DANA TEIÀ
Teià i els seus gats: la importància  
de les colònies controlades

AMICS DEL TREN
Els amics del tren, més encarrilats que mai!

una part de la nostra activitat (la ges-
tió dels gossos) es professionalitzés. 
Des d’aquell any és el CAAD Maresme 
(Centre d’Acollida d’Animals Domès-
tics) qui se’n fa càrrec, i la nostra funció 
passa a centrar-se als gats de carrer.

A Teià hi ha colònies de gats de car-
rer controlades, reconegudes per 

HO, N, Z i mòduls T-Trak  
El taller funciona dos dies a la set-
mana, dimecres i divendres de 17 h 
a 19 h, on un grup de socis ens dedi-
quem a restaurar.
Tercera branca. Són les activitats més 
lúdiques, com sortides d’un dia o de 
tres dies, lligades sempre a la idea 
del tren.

La nostra entitat  distribueix un petit 
butlletí semestral on  col·laboren co-
merços de Teià i alguns del Masnou.

Les pròximes activitats de la nostra 
entitat són:
- El 2 de novembre. Trenet de cinc pol-
zades al parc de Vallbellida de 10 h a 
14 h obert a tothom. Acte de Festa 
Major de Sant Martí de Teià 2024.
- L'1 de desembre. Dia internaci-
onal del modelisme ferroviari i jor-
nada de portes obertes al local de 
l’entitat, obert a tots els vilatans del 
nostre poble i públic en general, on 
es podrà visitar el museu, biblioteca 
i veure el funcionament de les ma-
quetes, etc.

l’Ajuntament, on els gats que en for-
men part han superat un control sani-
tari i la majoria estan esterilitzats com 
a mesura per evitar el creixement de 
la població per una banda, i proble-
mes associats al seu zel com les ba-
ralles entre mascles. L’existència les 
colònies, que van reduint el nombre 
d’individus fins a l’extinció, aporten 
beneficis al veïnat mentre existeixen, 
com la disminució de rates i ratolins 
al seu entorn.

Per diversos motius han sorgit di-
verses colònies no controlades, a 
les quals actuem amb més intensitat 
amb el mètode CER (captura, este-
rilització i retorn), i de les quals pro-
venen la majoria de gats petits que 
arriben al refugi de DANA. L’atenció 
adequada de tots aquests gats ens 
han portat al nostre projecte a curt/
mitjà termini per reformar i condicio-
nar el Nucli Zoològic i ajustar-nos a les 
noves normatives i ser més eficients.

Volem agrair ales voluntàries ali-
mentadores i cuidadores de les co-
lònies la seva gran labor i dedicació 
i animem als veïns a col·laborar amb 
DANA en millorar la situació dels gats 
i reduir la seva població. Com? Avi-
sant si troben gats en males condici-
ons, no donant menjar als gats de car-
rer, fent de casa d’acollida, o fent-se 
socis. O, si sou “manetes”, ajudant-nos 
en la propera reforma del refugi.
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Acordàrem ser un grup i no una asso-
ciació perquè això ens donava més lli-
bertat; sense estatuts ni càrrecs per-
sonals ni quotes econòmiques.
Tenim com a objectius:
 •Dinamitzar el tema de la dona com  
part activa de la societat per visibi-
litzar totes aquelles que han estat ig-
norades, tant en el món de la cul-
tura, la ciència, l’art, l’esport, etc.
 •Organitzar activitats: xerrades, de-

DONES 21 GRUP D’OPINIÓ
Va començar el seu camí fa 22 anys

bats, presentació de llibres, passi 
de pel·lícules i documentals, expo-
sicions...
 •Tot allò que pot ser interessant per  
a l’aprenentatge i el creixement per-
sonal.
Aquest  trimestre estem preparant 

dues xerrades, una sobre el Sòl pel-
vià  i una altra sobre la Diversitat se-
xual i afectiva. El passi d’una pel·lícu-
la i una conferència amb motiu de la 

La Societat La Flor de La Palma és 
una entitat sociocultural sense ànim 
de lucre, activa al municipi des 
d’abans del 1900, que fomenta les 
arts escèniques en tots els formats, 
principalment el teatre, la música i 
els espectacles festius, i que durant 
més d’un segle ha estat la referència 
cultural de Teià.

Amb una programació pròpia, La 

SOCIETAT LA FLOR DE LA PALMA
La Palma  segueix treballant per la cultura a Teià

Palma s’omple d’activitats durant tot 
l’any i ofereix als seus socis i a tota la 
població de Teià i comarca una gran 
varietat d’esdeveniments culturals i 
festius on grans, joves i infants gau-
deixen del seu espai centenari com 
a espectadors o participant-hi, i con-
tribueixen així a mantenir viva la flama 
de la cultura al nostre poble.

Però no sempre es coneix el finan-

çament i conservació de l’edifici, així 
com dels espais, el teatre, les sales, 
el cost de la realització d’espectacles, 
inversions, etc. La Societat La Flor de 
La Palma se sustenta en gran part 
amb el suport dels socis que, per tra-
dició, convicció, per fer poble o sim-
plement per col·laborar en el creixe-
ment cultural hi contribueixen amb 
una simbòlica aportació econòmica 
anual. Les activitats que es fan es fi-
nancen bàsicament amb l’import de 
les entrades dels espectadors i amb 
fons propis de l’entitat, comptant 
també amb la subvenció ordinària de 
l’Ajuntament. Per això és tan impor-
tant formar-ne part com a soci, per-
què puguem ben aviat celebrar els 
cent vint-i-cinc anys de la construc-
ció del teatre.

No voldríem acabar sense un agra-
ïment a les moltes persones que col-
laboren en aquestes activitats i que 
han fet possible que la nostra enti-
tat tingui cinc grups de teatre, i que 
us puguem presentar els dos mesos 
vinents el festival Sac & Ganxo (25 ani-
versari), La Bella i la Bèstia (musical), i 
el Nadal de Les Arts, a més d’una ex-
tensa programació el 2025.

Setmana de la Ciència. 
Tot això vist sempre des d'un punt 

de vista feminista.
Ens trobem el primer i tercer dime-

cres de cada mes a les 19 h,  a La Unió, 
on preparem i consensuem les activi-
tats que durem a terme.

Estem obertes a tothom que vulgui 
afegir-se al nostre grup.

Us hi esperem!
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A l’Esplai Itaca hem iniciat el nou curs 
amb l’esperada sortida anual a Sant 
Mateu i una merescuda xocolatada 
en arribar.

Sembla que ens espera un any ple 
d’aventures, sortides, acampades, 
tallers, gimcanes i moltes sorpreses 
que ens anem trobant dissabte rere 
dissabte.

TrasBals Folk som un grup de per-
sones de l'entorn del ball folk que, 
associades gratuïtament, impulsem, 
promovem, proposem i gaudim 
d'activitats participatives relacio-
nades amb el ball, la cançó i la mú-
sica (majoritàriament en viu i en di-
recte) d’arrel tradicional o folk, al Baix 
Maresme i fonamentalment a Teià.

L’associació és una de les entitats 
fundadores de la Federació Catala-
na de Músiques i Danses Tradicio-
nals (FeMuDaTRaCa): https://femu-
datraca.cat/. 

Totes les nostres activitats són par-
ticipatives. Entre elles hi destaquen 
les trobades mensuals de ball folk 
(normalment el primer dissabte de 
cada mes a La Unió), l'organització 
del Ball de Capes de Sant Martí per la 
Festa Major de Teià i les col·laboraci-

ESPLAI ITACA
L’Esplai Itaca inicia un nou curs amb èxit

TRASBALS  
FOLK
Música i danses 
tradicionals 
participatives

Amb un equip de monitors i moni-
tores motivats per poder fer la feina 
d’educar en el lleure el millor possi-
ble. Els infants de 5 a 17 anys poden 
gaudir d’una oportunitat única: viure 
l’experiència de l’esplai.

Durant el curs i distribuïts per grups 
d’edat, ens trobem els dissabtes de 
cinc a dos quarts de vuit de la tarda 

als locals de l’Esplai. Allà, cada dis-
sabte l’equip de monitors prepa-
ren diferents activitats pensades per 
complir amb els objectius del grup 
corresponent.

Però no acaba aquí. A més, realit-
zem sortides, acampades, una ruta a 
Setmana Santa amb els més grans, la 
famosa calçotada al febrer i un munt 
d’activitats més tot finalitzant el curs 
amb les esperades colònies a l’agost.

Nosaltres ho seguirem vivint molts 
anys més. I vosaltres, us ho perdreu? 

ons amb l’Ajuntament i altres entitats 
per fer realitat els diferents esdeveni-
ments que ens proposen en els pro-
grames de Nadal, del Maridatge dels 

Sentits, la Verema d’Alella o d'altres.
Podeu seguir-nos per Instagram per 

estar al dia de les nostres trobades a 
www.instagram.com/trasbalsfolk.
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L'Assemblea Nacional Catalana està 
preparant el seu nou full de ruta i 
està disposada a assumir el lide-
ratge d’aquest camí cap a la inde-
pendència.

Això vol dir un canvi de rumb en el 
que ha estat fins ara, i cal recordar que 
el procés d’independència de Cata-
lunya és una gran revolució democrà-
tica. No és un esdeveniment passiu, 
sinó un procés actiu, que requereix li-
deratge i decisió.

Els moments de les grans manifesta-
cions no sabem si s’han acabat, però el 
que  sí sabem és que amb això no n’hi 

TEIÀ PER LA INDEPENDÈNCIA (ANC)
Preparant el nou full de ruta

ha prou. Al llarg de catorze anys, el po-
ble mobilitzat es va posar al servei del 
país i de les institucions, però aquest 
gran esforç no va tenir la recompensa 
que mereixia. 

El camí a seguir el coneixem perquè 
ja l’hem fet un cop, l'1 d’Octubre, però 
hem d'assegurar que el moviment no 
sigui abandonat a la seva sort.

La mobilització serà més comple-
xa i haurem de lluitar per aconseguir 
millores socials en educació, sanitat, 
transport i tots aquells àmbits que s’es-
tan debilitant per la falta d’un finança-
ment adequat i que hem de defensar 

per evitar aquesta desnacionalització 
que estem patint, de la qual el català 
n'és una bona mostra.

És una feina de tots, i  comptem amb 
tots vosaltres, cadascú en el  seu paper. 
Per això volem parlar amb vosaltres i 
explicar-vos aquest nou projecte, on 
tothom hi té un lloc.

La Colla Gegantera de Teià som 
una associació de persones que, 
gratuïtament, portem les figures 
d'imatgeria tradicional de Teià a 
tot arreu on calgui representar la 
nostra vila.

Viatgem almenys un cop al mes 
durant tot l'any, visitant si cal llocs 
més enllà de les fronteres de Ca-
talunya, passant-ho bé i amb l'or-
gull de sentir-nos teianenques i 
teianencs, a canvi que altres colles 
vinguin amb els seus gegants a la 
Festa Major de Sant Martí.

La Colla és oberta a tothom qui 
vulgui participar-hi, ja sigui por-
tant els gegants Pere Noguera o 
l'Elionor, el gegantó Martí o els 
capgrossos, com fent de músics 
o ajudant en la intendència de 
tot plegat.

Si voleu gaudir en família viat-
jant arreu, no us ho penseu dos 
cops i uniu-vos a la Colla Gegan-
tera. No us en penedireu!

Podeu contactar amb no-
saltres a través del correu: 
gegantsteia@gmail.com

Qui som? AK BENN és una entitat 
animada des de l’any 1995 pels ger-
mans de Taizé (Kër Taizé) al barri de 
Grand Yoff de Dakar, on van arribar 
l’any 1992.

Amics d’AK BENN es va constituir 
el 2005 per donar suport a Kër Taizé - 
Ak Benn tenint una mirada atenta i re-
ceptiva del seu entorn a Dakar. La se-
va seu social és a Teià.

Aquest any 2024 Fem un pas més 
amb la “CAP”: COLLÈGE AVENIR 
PLUS a Bambilor (Senegal) a 30 km 
de Dakar.

COLLA 
GEGANTERA 
DE TEIÀ
Fal·lera gegantera

AK BENN
“...i un pas més!”

El nostre objectiu és contribuir a 
l’educació integral del col·lectiu de 
nens i joves del municipi de Bambi-
lor, barri de Gorom, mitjançant la cre-
ació d’un centre educatiu.

Projecte educatiu 
AVENIR

Amics
d'AK BENN
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